
Un macroparc e�lic mar� a la badia de Roses, parlem-ne

Si no som capa�os, des de l'�mbit p�blic, de resoldre el problema abans

del 2025, no quedar� m�s remei que claudicar als interessos econ�mics

dels de sempre

Esteve Guerra, president d'Empord� Turisme.

Recentment hem conegut la not�cia que es vol dur a terme un

projecte de macroparc e�lic davant la badia de Roses, projecte que

sens dubte no ha deixat indiferent a ning�. Abans d'entrar en

consideracions de si necessitem o no aquesta infraestructura,

permeteu-me que posi les coses en context:

El nostre fr�gil i estimat Empord� es troba especialment afectat pels efectes inequ�vocs del canvi clim�tic. Els

exper ts ens adver teixen que, molt probablement, d'aqu� 20 anys, els Aiguamolls de l'Empord� hauran passat a la

hist�ria engolits pel Mediterrani, i en q�esti� de 30 anys, a causa de l'acidif icaci� del Mare Nostrum, moltes

esp�cies d'animals marins s'hauran extingit. Aix� �s ci�ncia i, per tant, no �s opinable i conv� que la gent ho

s�piga.

Dit aix�, la seg�ent ref lexi� que llen�o �s: i ara qu� fem? I el m�s impor tant: quan comencem a rever tir aquesta

situaci�?

Tornant als exper ts clim�tics, molts diuen que ja hem passat el punt de no retorn i que ja no hi ha res a fer. El

planeta seguir� escalfant-se a causa de l'acci� dels lobbies i de la inacci� i el cur tplacisme t�ctic de la classe

pol�tica en general. Aix� doncs, ja no hi ha esperan�a?

Afor tunadament hi ha altres exper ts clim�tics que ens urgeixen a maniobrar en rod� i que pensen que si actuem

abans del 2025 encara ho podem aturar. Digueu-me optimista o potser ilál�s, jo vull pensar que encara hi som a

temps...

Si una cosa em queda clara d'aquest debat d'exper ts, per�, �s que ja no �s hora de dissenyar plans estrat�gics

de moltes p�gines que acumulin pols en els calaixos i que quedin b� per vestir rodes de premsa, sin� que calen

mesures urgents per aturar les emissions de CO2 i per garantir un futur a les properes generacions, i aquest �s

un debat que va molt m�s enll� de l'�mbit tur�stic, ja que �s completament hol�stic. �s un debat de vida o mor t.



Un cop aclarida la nostra situaci� de par tida, que nom�s alguns iláluminats mancats de proves cient�f iques

discuteixen, toca actuar.

Conv� escoltar a qui ja ha treballat el tema, cer tament, i valgui la pena mencionar que l'Ajuntament de Roses i de

l'Ajuntament de Figueres ja han engegat un cam� que ara toca materialitzar amb mesures efectives,

quantif icables i realitzables abans del 2025. Senyores i senyors, aix� ja ho tenim a tocar i no podem badar.

Una possibilitat real que se'ns planteja �s generar gaireb� la totalitat de l'energia que necessita la prov�ncia de

Girona amb el macroparc e�lic mar� de la badia de Roses. Aquest parc, al meu entendre, presenta grans

contradiccions per al territori:

Per una banda, almenys a Girona, ja haur�em fet els deures i disposar�em d'energia neta. �s, sens dubte, una

soluci� en termes clim�tics, per�..., a costa de qu�?

A costa de canviar UNESA per un altremonopoli o oligopoli de producci� el�ctrica (potser UNESA mateix)

malbaratant l'opor tunitat hist�rica de democratitzar la producci� d'energia. Tamb� a costa que els pescadors de

la badia renunci�n a seguir pescant, ja que aquest immens parc mar� ocupa 500km2 i a efectes pr�ctics

signif icaria que han de tancar amb el greu perjudici que aix� compor ta a les peixateries i a la hostaleria, i de

retruc al sector tur�stic en general. Tamb� a costa de destruir las reserva de pesca que els pescadors de la

Confraria de Pescadors de Roses han mimat durant molts anys per tal de garantir el pa dels seus f ills. Finalment,

tamb� a costa de comprometre el paisatge d'un dels golfs m�s bonics del m�n, ja que ning� s'imaginaria Estrella

Damm rodant l'anunci d'enguany si de fons hi hagu�s aerogeneradors.

Tot aix� vol dir que un servidor est� en contra del macroparc e�lic?

Voldria, sens dubte, oposar-m'hi frontalment, per� us haig de confessar que no puc. No puc perqu� no vull que

els meus f ills heretin un m�n en perill de desapar�ixer. Ho dic amb profunda resignaci�, per� si no som capa�os,

des de l'�mbit p�blic, de resoldre el problema abans del 2025, no quedar� m�s remei que claudicar als interessos

econ�mics dels de sempre.

Aquest ar ticle vol ser una crida a buscar consensos de territori. Tant complicat seria bonif icar IBI a tothom qui

munti plaques solars a casa seva? Hem de permetre una agressi� tant gran al nostre territori havent-hi tants

taulats industrials sense plaques solars? Amb la meva condici� de president de l'Associaci� Empord� Turisme



he tingut la sor t de poder escoltar totes o bona par t de les sensibilitats del territori i s�n coincidents en aquest

punt. Per altra banda, tothom sap que les fonts d'energia renovable no s�n constants; per tant, seria imprudent

generar tota la llum amb e�lica.

Ja no podem seguir pensant en el futur energ�tic. Por tem 20 anys pensant-t'hi. Ara cal actuar perqu� l'evid�ncia

se'ns tira al damunt. Si hi ha consens en la fotovoltaica sobre teulats, ara cal que tinguem pol�tics valents i

compromesos amb l'evid�ncia. Ja dimensionarem el que ens cal fer a mar (si �s que cal) quan ja haguem fet el

que tothom veu que hem de fer a terra.

Us asseguro que si tothom pogu�s amortitzar la seva instalálaci� solar en menys de 5 anys, la societat es

bolcaria a instalálar panells solars i l'esperan�a es conver tiria en llum per a les properes generacions. Parlo

d'ajuts econ�mics impor tants i no cosm�tics, i abans que sur ti alg� dient que no hi ha diners deixeu-me que

m'anticipi i us faci la seg�ent ref lexi� i acabo:

Si no hi ha diners per garantir el futur dels nostres f ills, llavors val m�s que ens extingim com a esp�cie, ja que

som sobrers al m�n.
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